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Han sigut 25 tallers durant els
quals un grup de dones de l’Hos-
pitalet s’han obert de bat a bat
per explicar –i per explicar-se–
les violències de tota mena que
han patit al llarg de la seva vida.
Es tracta del projecte Passenger
Tales, que lidera la fotògrafa
Nuria Prieto i que acull el TPK a
les seves instal·lacions de la Te-
cla Sala. “Són molt valentes,
perquè contínuament miren en
el seu interior”, destaca Prieto. 

És la tercera vegada que se
celebra i la primera que es fa a
l’Hospitalet. Les participants, de
fet, estan vinculades a l’entitat
Mujeres Pa’lante, i l’objectiu de
la iniciativa és fomentar la in-

clusió de dones migrants i vícti-
mes de violència masclista i in-
centivar la seva transformació
personal a través de la fotografia.

TRAJECTÒRIES VITALS
En aquest sentit, el taller treballa
diverses temàtiques, com ara la
memòria, el cos o el dol migrato-
ri, a través d’històries personals
que es plasmen en instantànies
que les participants han de fer set-
manalment i ensenyar a la resta. 

Les sessions dels tallers
compten amb una part més teò-
rica i una altra de pràctica, en la
qual les integrants posen sobre
la taula els seus deures, fotos en
paper relacionades amb la te-
màtica tractada en la sessió an-
terior. “És quan les veuen a so-
bre la taula quan connecten amb
elles”, argumenta Prieto, que
considera molt important aques-

ta dinàmica de grup. “S’inspiren
entre elles”, afegeix. 

A mesura que avança el ta-
ller, el grup s’uneix i es facilita
l’intercanvi d’experiències. La
qüestió és que les sessions ser-
veixen de pràctica perquè, de
cara al novembre, les partici-

pants presentin el seu treball fi-
nal, que es podrà contemplar en
una exposició que es podrà visi-
tar al TPK i, previsiblement,
també al festival Crea. Però, per
arribar a aquest punt, primer cal
fer feina comuna. “S’han d’ex-

plicar les coses a elles mateixes
abans que a la resta de persones
en una exposició”, recorda Prie-
to. Les sessions, per tant, no
deixen de ser una catarsi que les
ajuda a avançar i a comprendre’s
a través de les experiències que
han viscut. 

FER VISIBLE L’INVISIBLE
Totes elles ho corroboren. “M’es-
tà ajudant molt, perquè trec co-
ses que tenia a dins i que no ex-
pressava perquè estava repri-
mida”, reconeix l’Elisa a aquest
mitjà. Per la seva banda, la Me-
lina, que diu que aquest taller
l’ha ajudat a “reconnectar” amb
la fotografia, reflexiona sobre el
poder de la imatge i de com
aquesta parla de la persona que
clica el botó de la càmera. “La fo-
tografia dona la possibilitat de vi-
sibilitzar el que no era visible”,

considera la Melina. L’Elisa, re-
collint l’argument de la seva
companya, assenyala que una
instantània reflecteix l’interior de
la persona que la fa. “A mesura
que vaig fent fotos em vaig alli-
berant”, sosté. 

Al seu torn, la Chantal, de-
fensora dels drets humans a Mè-
xic, reconeix que sempre s’ha
sentit atreta per la fotografia i re-
flexiona sobre la seva relació
amb aquest món. “Abans jo era
davant de les càmeres, ara soc
darrere seu”, resumeix. 

Amb tot, els tallers acabaran
a finals de mes, i el setembre to-
carà començar a preparar l’ex-
posició final. Però, més enllà de la
mostra, el Passenger Tales ha
deixat un pòsit valuós en les vides
de les seves participants. “Han
creat una comunitat molt forta i
s’han empoderat”, diu Prieto.

Els tallers han generat una bona dinàmica de grup entre les participants. Fotos cedides

Retrats quemostren l’ànima
» El TPK acull el Passenger Tales, un taller de fotografia per a dones migrants i víctimes de violència
» Les participants estan vinculades a Mujeres Pa’lante: “A mesura que vaig fent fotos, m’allibero”

Núria Prieto imparteix
el taller: “Han creat una
comunitat molt forta 
i s’han empoderat”

F.J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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Un factor clau en això
de França és la defini-
ció de la identitat. Molts

joves de la banlieue [suburbis] no sen-
ten que el país és seu. Bona part de la
població els considera immigrants de
segona o tercera generació, no pas
francesos. L’etiqueta d’immigrant es
torna hereditària.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

[En resposta a les de-
claracions de Batet sobre

el lloguer] A Barcelona el
preu mitjà del lloguer acaba de supe-
rar l’SMI. 1.087 euros. A l’AMB, els al-
bergs d’emergència estan en rècord de
famílies acollides expulsades de casa.
A la Cerdanya hi ha joves dormint en
càmpings o marxant de la comarca. 

@davidcobo_

Sinceramente, como
enfermera andaluza en
Barcelona, estoy de acu-

erdo [amb l’obligació d’aprendre català].
¿Que quiero plaza fija? A estudiarme el
C1. Y no me pica. Esta tierra me da la po-
sibilidad de trabajar de lo mío de forma
ininterrumpida. Què menys que una
mica d’amor per la llengua.

Dels més de 40.000 so-
cis de l’ANC que po-
dien votar, 2.253  han

votat en contra de  l’abstenció activa
el 23J, 1.459 a favor i 61 en blanc. No
trobo notícia sobre cap vot nul. Cap
analista em pot interpretar el significat
d’abstenir-se o votar en blanc sobre si
cal abstenir-se?

@mariusserra@lasalmoputa@aladdin_azr

La lupa

Ens trobem davant de noves agressions trans-
fòbiques a la nostra ciutat. Dues més. Dis-
sabte 10 de juny, a les 21h, a la línia 1 del me-
tro de Barcelona. I dimarts 20 de juny, cap

a les 18h, a l’estació de Renfe del Clot-Aragó. Agres-
sions nascudes de l’odi, prejudici o discriminació cap
a les persones que s’identifiquen amb un gènere di-
ferent de l’assignat en néixer o que expressen la seva
identitat de gènere de manera no normativa.

Des de la Sindicatura de Greuges de Barcelona vo-
lem condemnar rotundament aquests fets i compar-
tir unes quantes reflexions al voltant de la violència
que pateixen les persones LGTBI+. Una sola agres-
sió, una sola discriminació cap al col·lectiu LGTBI+,
ens hauria de preocupar molt. Però és que la recent
agressió al metro de Barcelona no és un fet aïllat, com
demostra que 10 dies després s’hagi repetit l’escena.
Les xifres ens diuen que entre el 80% i el 90% de la
població trans pateix agressions i discriminació. És ne-
cessari activar totes les alarmes possibles i actuar de
manera ferma contra aquestes violències.

I ben segur que això és només la punta d’un ice-
berg. A causa de l’estigma que encara comporten els
temes relatius a l’orientació sexual i la identitat de gè-
nere, la violència i la discriminació contra les perso-
nes LGTBI+ queda freqüentment sense denunciar,
sense documentar i, en conseqüència, sense castigar.

No ha estat així en el cas dels fets al metro, en què una
persona sí que va capturar les terribles i duríssimes
imatges de l’agressió i els insults transfòbics amb el
seu telèfon mòbil i els Mossos d’Esquadra han obert
una investigació. Tot i així, hauríem de ser capaces de
reflexionar sobre per què ningú va ajudar la víctima:
por paralitzant, normalització de la violència, pèrdua
del sentit de comunitat, desconnexió social…?

La intensificació de la feina de conscienciació so-
bre els nivells de violència i discriminació als quals les
persones lesbianes, gais, bisexuals, trans i de gènere
no conforme es veuen sotmeses cada dia és, en ella ma-
teixa, una mesura essencial per fer front a aquest fla-
gel. La feina d’acabar amb aquesta violència i discri-
minació és difícil i lenta. Bàsicament perquè la re-
clamació d’aquests drets no ha estat dirigida moltes
vegades per institucions que ho haurien d’haver fet,
sinó que s’ha vist liderada per un moviment de re-
clamació de drets de baix cap a dalt; per la pressió de

moviments i grups socials cap a institucions locals, na-
cionals i internacionals.

Aquesta lluita ens interpel·la a totes i tots. És una
lluita de drets humans, des d’una perspectiva inter-
seccional. L’argument a favor d’estendre a les perso-
nes LGTBI+ els mateixos drets dels quals gaudeixen
la resta de persones no és radical ni complicat. Es basa
en dos principis que fonamenten les normes nacio-
nals i internacionals de drets humans: igualtat i no dis-
criminació.

Tot i això, encara persisteixen discursos i actua-
cions que pretenen justificar la desigualtat i estig-
matitzar i preservar un determinat statu quo. Davant
d’això, ens cal reivindicar que la lluita per la dignitat
dels drets del col·lectiu LGTBI+ és una lluita per una
humanitat diversa de la qual tots i totes formem part.

Des de la Sindicatura de Greuges de Barcelona,
davant l’auge de les accions i dels silencis negacio-
nistes, continuarem fent un pas endavant per acom-
panyar els itineraris de les persones que denuncien
agressions i discriminacions LGTB-fòbiques. Els nos-
tres principals objectius, treballant de forma coor-
dinada amb entitats i altres institucions per evitar re-
victimitzacions, haurien de buscar la forma de re-
parar la dignitat de la persona, combatre aquestes
violències i fomentar la prevenció i la sensibilització
per evitar la seva naturalització.

La lluita per la dignitat dels drets
del col·lectiu LGTBI+ és una lluita

per una humanitat diversa

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

Aturem la transfòbia

Fo
to

: P
ex

el
s



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com Juliol 2023

5 | 

línial’H.cat

Detenen un home després d’intentar 
matar la parella a ganivetades1

2
Un exalumne de l’escola Tecla Sala 
denuncia que un professor va abusar d’ell

Marín conjuga continuïtat 
i canvis en el nou cartipàs municipal

Compte enrere per a la reforma 
del Pont d’en Jordà de la Torrassa

El + llegit línial’H.cat

3

4

5

Incendi al Centre: una dona ferida greu 
i un home cau d’un segon pis fugint del foc

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia L’H no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@laurevega: A França la policia ha assas-
sinat un nen de 17 anys. Que hi hagi res-
posta de ràbia i foc només demostra que
resta humanitat encara.

@JaimePalomera: Sobre pisos buits: dis-
crepància gegant entre l’estudi que es va fer
a Barcelona (10.000, en base al consum d’ai-
gua) i el de l’INE (75.000, pel consum elèctric). 

#PisosBuits

@agenciaacn: El Consell de Ministres ai-
xeca l’emergència sanitària per la covid i
aprova que la mascareta ja no sigui obli-
gatòria en farmàcies i centres sanitaris.

#AdeuPerSempre #CremaFrança

La clau

Fa poques setmanes que
hem iniciat una nova eta-
pa a la ciutat de Castell-

defels. Juntament amb el partit
municipalista Som Castelldefels
hem format un nou govern esta-
ble i fort per afrontar els nous
reptes que vindran en el futur.
Entre tots i amb una sola sa-
marreta, la de Castelldefels, tre-
ballarem plegats pels interessos
dels veïns. Sempre ho hem dit:
abans de ser d’un partit polític
som veïns de la ciutat, i posarem
les reivindicacions ciutadanes
com a prioritat.

Aquest nou equip de govern
posarà les persones com a eix
principal de les polítiques lo-
cals. El jovent, les famílies i, so-
bretot, la nostra gent gran són els
col·lectius que més hem de cui-
dar perquè Castelldefels sigui el
millor lloc per viure-hi. En defi-
nitiva, treballarem perquè la

nostra ciutat també sigui un
punt de referència, de respec-
te i de convivència.

Ho vam prometre en la
campanya de les eleccions mu-
nicipals del darrer mes: una de
les nostres primeres mesures ha
estat una rebaixa dels sous del
consistori. Per part de l’equip de
govern, una de les primeres
accions és aquesta rebaixa sa-
larial, sent conscients també de
les possibles inestabilitats eco-
nòmiques a la nostra ciutat.

Una altra prioritat és la
creació de nous plans per re-
forçar i millorar el servei de ne-
teja, sense oblidar les freqüèn-
cies tan importants en el dia a

dia d’una ciutat neta. També
estem reforçant la presència
policial a tots els carrers de Cas-
telldefels, per aconseguir una
ciutat més segura.

Volem agrair el suport i la
confiança de tots els veïns i en-
titats amb els quals hem estat
treballant al llarg d’aquests
darrers anys i amb qui ho con-
tinuarem fent durant aquest
mandat. Volem agrair també a
tots els treballadors de l’Ajun-
tament la seva rebuda i la
col·laboració per treballar tots
plegats per millorar la ciutat.

Estem segurs que si anem
tots a l’una, qui hi guanyarà
serà Castelldefels.
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Les persones, la nostra prioritat
per Manuel Reyes, alcalde de Castelldefels i president del PP de BCN

Els semàfors

Les famílies de l’escola Paco
Candel, que fa més d’una dècada
que funciona en barracons,
pateixen l’enèsima trava
burocràtica que endarrereix 
el nou edifici. I és que Educació
encara ha de donar el vistiplau

definitiu al projecte.
pàgina 16Educació

Plàudite Teatre ha posat en
marxa la campanya 

Posem el Focus, a través de la
qual recull fons per habilitar un
nou espai a l’edifici Freixas, que
vol convertir en un referent local
per impulsar projectes de
transformació social.

pàgina 16Plàudite Teatre

El projecte Bellspace, format per
alumnes i una docent de

l’Institut Bellvitge, ha tingut èxit
a l’hora d’enlairar un globus
sonda a l’estratosfera. El 15 
de juny va pujar fins a 30.000
metres i va recollir dades
científiques rellevants.

pàgina 16Bellspace
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Mirada pròpia

N

uan un immigrant senegalès sense recursos
arriba a Barcelona perseguint els seus som-
nis o escapant del seu país a la recerca d’u-
na vida millor, el sindicat popular de vene-
dors ambulants li regala la seva primera

manta per exposar la mercaderia i poder prosperar amb
les vendes al carrer. Acostumats com estem a defensar-
nos del que ve de fora, aquest acte de benvinguda i d’a-
colliment, sens dubte, sacseja les nostres consciències.

La fugida de les persones africanes dels seus pa-
ïsos a causa de l’espoli dels seus recursos naturals, de
la colonització històrica per part d’Occident i de la in-
dustrialització del món a costa seva han fixat l’aten-
ció de la comissària de la Mostra
d’Arquitectura de la Biennal de
Venècia aquest any 2023.

Lesley Lokko, arquitecta i es-
criptora ghanesa nascuda a Es-
còcia, va llançar una invitació a la
comunitat internacional d’arqui-
tectes, artistes i dissenyadors per
participar en el Laboratori del
futur, amb la mirada posada a l’À-
frica, amb la voluntat de ser agents
del canvi. Una transició necessà-
ria cap a un món descolonitzat,
descarbonitzat i més just amb la
societat i el medi ambient.

Amb algunes excepcions, un
gran nombre de participants
han fugit d’estudi, bé per una
manca de discurs propositiu, bé
per un excés de vanitat o bé per
totes dues coses. Entre les ex-
cepcions, el pavelló espanyol a la zona dels Jardins,
que sota el lema Foodscapes (els paisatges del men-
jar) mostra com el cultiu, la producció i el transport
d’aliments acaben donant forma al nostre món, ge-
nerant factories d’explotació animal, contaminació am-
biental i temporers de les collites, la majoria africans,
que cultiven la nostra terra malvivint en condicions
de pobresa vergonyant. Una mirada valenta i crua que
ens obliga a pensar altres models possibles capaços
d’alimentar el món sense devorar el nostre planeta i
a nosaltres mateixos.

Cal esmentar també altres propostes que denun-
cien la mineria extractiva depredadora, si bé és cert que
alguna fora del territori africà. És el cas de dues par-

ticipacions espanyoles més, titulades Pilbara Inter-
regnum i Xholobeni Yards, a la zona expositiva de l’Ar-
senale. La primera mostra la regió de Pilbara al nord
d’Austràlia, una zona de la mida d’Espanya amb ac-
cés directe a l’oceà Índic, amb una activitat minera fora
de control en un territori considerat buit i que sub-
ministra tota mena de matèries primeres a Occident,
menystenint, depredant i mutilant els assentaments
aborígens mil·lenaris.

La segona situa la nostra civilització davant del mi-
rall, mostrant les façanes dels gratacels de Nova York,
tractades amb titani polit per evitar que la pols s’hi fixi.
Un mineral extret de la regió sud-africana de Xholobeni,

que deixa com a residu una sorra tan fina que ha cobert
de pols una extensa àrea poblada.

Altres participants destaquen aspectes similars re-
lacionats amb l’explotació desmesurada que el sistema
capitalista produeix al món. Algunes veus autòctones
africanes que mostren el resultat d’aquesta desigualtat
territorial es poden trobar al Pavelló Central.

Però ha estat una exposició marginal representant
Catalunya, Seguint el peix, als anomenats Esdeveni-
ments col·laterals, la que ha decidit aguantar la mira-
da sense titubejos davant la petició que llançava la co-
missària de la Mostra. I ho ha fet començant per mirar
què passa a casa nostra, davant dels nostres nassos.

Aquella manta que els immigrants senegalesos re-

galen al nouvingut a Barcelona és l’espurna que encén
el discurs. Com en una rondalla de les Mil i una nits, l’es-
pectador és rebut per un conjunt de catifes màgiques
que el transporten pels diferents relats que l’immigrant
ha anat vivint en el seu viatge fins a Occident i en la seva
vida diària entre nosaltres. La primera lectura de l’ex-
posició és, doncs, aquell moment congelat en el temps
en el qual, quan se sent la paraula “aigua”, els venedors
estiren les mantes per alçar la mercaderia, transformant-
la en un farcell per fugir de la policia i evitar que acabi
requisada. Una lliçó d’habilitat i d’adaptació que, a més,
posa en relleu el regal que rep el venedor ambulant no-
vell. No és una simple manta. És un sistema de super-

vivència davant la nostra societat,
que els criminalitza i els condem-
na a una vida al marge de la lega-
litat. A Barcelona, el sindicat de ve-
nedors ambulants ha creat una
marca legal amb el nom popular
amb què la gent els va batejar, Top
Manta, fent de la necessitat virtut.

El títol de l’exposició, Segu-
int el peix, fa esment al motiu pel
qual els senegalesos es veuen ob-
ligats a fugir del seu país. La in-
dústria pesquera internacional
ha exhaurit les reserves de peix
que alimentaven la població. En
un acte legítim, reclamen allò
que és seu, veient-se obligats a
emigrar seguint l’aliment que els
permetia subsistir. Aquesta lec-
tura ens ensenya una segona
part de l’exposició, on els co-

missaris Francesc Pla, Eva Serrats i Daniel Cid, jun-
tament amb alumnes de l’Escola d’Arquitectura del
Vallès, a Sant Cugat, proposen estratègies reparadores
per a una dignificació de la vida dels que arriben a casa
nostra per establir-s’hi. Nous menjadors socials,
habitatges extensius capaços d’acollir una manera de
viure més flexible i en comunitat o bé recuperar les
rebotigues dels comerços per afavorir el frec i la in-
tegració de les persones.

I tot amb molt pocs mitjans. Unes simples mantes
voladores i quatre dibuixos, que farien posar vermells
els autors de més d’una proposta amb pantalles LED
gegants o maquetes impreses en 3D, per denunciar el
malbaratament dels nostres dies.

Les millors
perles

La pàgina web d’OceanGate, l’empresa responsable delmalaurat submarí Titan, continua fent promoció dels seus
viatges per veure el Titanic. “Una oportunitat per sortir de la
vida quotidiana”. A veure, tècnicament, mentida no és.

Dues mares catalanes, de Gràcia concretament, van
decidir parlar a la seva filla en castellà i en anglès. La

nena (que, per cert, es diu Amy) va haver de fer classes de
reforç de català i era incapaç d’entendre les seves àvies...

Van dir que estarien junts fins que la mort els separés, però,certament, ni tan sols la mort va aconseguir separar-los
gaire. És la història d’un matrimoni brasiler que va morir amb
quatre hores de diferència després d’haver passat 80 anys junts.

Estafen 170.000 euros a una dona de Granada fent-se
passar per Brad Pitt. Ho va avançar el mitjà local Ideal,

que va explicar que la víctima estava convençuda que tenia
una relació sentimental amb l’actor, a qui mai havia vist.

LA FOTO

per Manuel S.V. Beuter, arquitecte fundador de haz arquitectura i professor de projectes arquitectònics a la UPC

Mil i una nits

Alice Brazzit/Festival Grec
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@alexsnclmnt: L’Organització Meteorolò-
gica Mundial ha declarat l’inici de l’episodi
d’El Niño, un fenomen climàtic que pot
causar impactes, també a Catalunya.

@massanagranaire: Poques coses més
depriments que algú que semblava que
volia dir coses, però que en realitat no-
més volia ser famós.

@sebastiaportell: [Sobre el doblatge ca-
talà de la pel·lícula de la Barbie] Els drets
lingüístics també són poder fer la petarda
i la divina en català. Visca!

Tribuna

Dimarts dia 20 de juny se celebrava el Dia
Mundial de les Persones Refugiades. Segons l’O-
NU, que va promoure el 2001 la celebració d’a-
quest dia per commemorar el 50è aniversari de

la Convenció de Ginebra, es tracta d’una data important
per exigir la mobilització de recursos i voluntat política per
contribuir a la protecció de les persones que s’han vist ob-
ligades a fugir dels seus països. La realitat de les persones
refugiades en el seu dia és ben diferent. Després de 20 anys,
no sembla que s’hagi aconseguit ni voluntat política ni mo-
bilitzar recursos. El 2022, les xifres de desplaçaments for-
çats al món van superar els 100 milions de persones per
primera vegada a la història.

L’endemà, dimecres, Salvamento Marítimo recuperava
el cadàver d’una nena d’entre 5 i 8 anys a unes 80 milles
de les Canàries. La posició de l’embarcació en la qual viat-
java amb més de 30 persones era coneguda per les auto-
ritats espanyoles almenys 12 hores abans del seu enfon-
sament. Malgrat això, i al fet que el naufragi s’estava pro-
duint en una zona de rescat que pertany a Espanya, tal com
va advertir per ràdio el pilot de l’avió d’albirament, va aca-
bar sent el Marroc qui va coordinar l’operatiu. Les aigü-
es en les quals es va produir el naufragi pertanyen a la zona
SAR espanyola, per la qual cosa no s’arriba a comprendre
per què es decideix que sigui el Marroc qui coordini l’o-
peratiu, tenint en compte, a més, que una embarcació es-
panyola es trobava a menys d’una hora d’allà. El resultat
final va ser de més de 30 persones desaparegudes.

Una setmana abans, el passat 14 de juny, un vell pes-
quer que havia sortit de Líbia feia cinc dies amb 750 per-
sones a bord rumb a Itàlia naufragava a les costes gregu-
es. L’activista Nawal Soufi, en contacte telefònic amb els
ocupants de l’embarcació, va avisar Itàlia, Grècia i Malta
al voltant de les 10 del matí del dia anterior, facilitant, a
més, la posició del pesquer. Pels volts de les 22h, un vai-
xell de la guàrdia costanera grega llançava un cap al pes-
quer, si bé encara no s’ha arribat a saber amb quina in-
tenció. De fet, les autoritats hel·lenes van negar en un pri-
mer moment haver realitzat cap rescat per acabar reco-
neixent, però, que sí que havien llançat un cap al pesquer,
després que diversos supervivents donessin el seu testi-
moni a mitjans de comunicació i organitzacions. Nawal So-
ufi va parlar per última vegada amb els ocupants a les 23h:
“Sento que aquesta serà la nostra última nit amb vida”, va
ser l’última frase que va sentir. L’endemà, es confirmava
l’enfonsament del pesquer i, amb ell, la mort de més de
600 persones en un succés que ja ha estat batejat pels mo-
viments socials com la Massacre del Mar Jònic.

Dissabte 24 de juny es commemorava el primer ani-
versari d’una altra massacre, la Massacre de Melilla, sen-

se que de moment hi hagi hagut responsables. Les úniques
persones que han estat condemnades pel que va passar són
alguns dels mateixos supervivents. De moment, a Grècia
s’ha acusat els presumptes traficants de persones, que viat-
javen en l’embarcació. En cap dels dos casos s’ha exigit res-
ponsabilitats als estats implicats en aquestes massacres.

La deixadesa dels governs europeus pel que fa a les per-
sones migrants i refugiades que s’ofeguen al mar a causa
de les polítiques migratòries, precisament, d’aquests ma-
teixos governs, és insuportable. L’absència d’intervenció dels
estats és una violació del dret a la vida i del dret marítim.
És una obligació, tant per als estats com per als vaixells que
es troben als voltants, assistir qualsevol embarcació que es-
tigui en perill. Durant l’any 2022, les rutes d’accés a Espanya
van registrar 2.390 víctimes, i durant el primer semestre
del 2023 ja s’han produït més de mil morts de persones mi-
grants documentades al Mediterrani Central. Des del 2014,
més de 27.000 han perdut la vida intentat arribar a Europa.
A més de no disposar de vies legals i segures, les rutes ma-
rítimes, a causa de la seva creixent militarització, són cada
vegada més llargues i perilloses.

El nou Pacte Europeu de Migració i Asil que es nego-
ciarà al Parlament Europeu durant el segon semestre del
2023 podria haver estat una oportunitat per a, entre al-
tres coses, crear un cos civil a nivell comunitari dedicat al
salvament i rescat d’aquelles persones que naufraguen en
el seu intent de fugida, així com per acabar amb les greus
vulneracions de drets comeses per Frontex, el braç armat
de l’Europa fortalesa. S’hauria pogut aprofitar també l’o-
portunitat per deixar de criminalitzar aquelles organit-
zacions i activistes en defensa dels drets humans que re-
alitzen en alta mar les tasques que haurien d’assumir els
estats, així com per habilitar vies legals i segures per ar-
ribar a territori europeu: supressió dels visats de trànsit
per a països en conflicte, possibilitat de sol·licitar protec-
ció internacional en consolats i ambaixades de tercers pa-
ïsos, aposta pels programes de reassentament…

La posició de partida no és esperançadora, ja que l’acord
al qual van arribar els ministres d’Interior dels estats mem-
bres suposa un pas enrere en la garantia de drets per a les
persones que busquen refugi i conté propostes que faran en-
cara més difícil que les organitzacions realitzin rescats al mar
sense ser posteriorment criminalitzades. Sabem que el con-
text polític actual és complicat, encara que també és cert que
mai ha estat favorable per als que busquen refugi, i sabem
que la nostra capacitat d’incidència davant els governs és
limitada, però els que encara creiem que és possible can-
viar les polítiques migratòries continuarem lluitant perquè
es respectin els drets de les persones refugiades i no farem
ni un pas enrere en la defensa del dret d’asil.

Flaixos

La deixadesa 
dels governs europeus 
pel que fa a les persones
migrants i refugiades 
que s’ofeguen al mar 

a causa de les 
polítiques migratòries,
precisament, d’aquests

mateixos governs, 
és insuportable.

L’absència d’intervenció
dels estats és una 

violació del dret a la vida 
i del dret marítim

“

“
per Adrián Vives, coordinador d’Incidència Política i Participació Social de la CCAR

La defensa del dret d’asil
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Consternació per l’últim crim
masclista: “No esteu soles”

CONDOL4La plaça de l’Ajunta-
ment va ser l’escenari el passat
29 de juny d’una concentració de
condol pel darrer assassinat
masclista ocorregut a la ciutat. I
és que el jutjat de violència sobre
la dona de l’Hospitalet va de-
cretar aquell dia la presó provi-
sional sense fiança per a un
home acusat d’haver llençat la
seva parella per la finestra.

Els fets van tenir lloc el 20 de
juny i, a causa de les ferides, la
dona va acabar morint dos dies
més tard. La concentració va
estar presidida per l’alcaldessa,

Núria Marín, i per la consellera
de Feminismes de la Generalitat,
Tània Verge. Van estar acom-
panyades per tots els portaveus
dels grups municipals. 

La regidora de Drets Socials,
Laura García, va afirmar que
crims com aquest “són la punta
de l’iceberg d’una xacra que
cada dia mata en vida a moltes
dones arreu”. “No esteu soles, els
serveis de les administracions es-
tan a la vostra disposició per ofe-
rir-vos atenció psicològica, jurí-
dica, econòmica i laboral”, va re-
cordar García.

El Ple aprova una lleugera
pujada dels sous dels polítics
COMPTES4El primer Ple del
mandat, que va fer-se el 26 de
juny, va aprovar un augment de
les retribucions dels regidors. Es
tracta d’un increment més aviat
lleuger, però que va donar pas a
un debat sobre la idoneïtat dels
sous actuals. L’alcaldessa passa
a cobrar 81.610 euros bruts anu-
als, els tinents d’alcaldia 76.512
i els portaveus dels grups 71.400. 

Per als comuns i Vox, els sa-
laris dels polítics són massa alts
i, de fet, van votar en contra de
la proposta que els va traslladar
el govern municipal. “Tothom ha

de cobrar per la seva feina, però
considerem les retribucions ex-
cessives i caldria reduir-les”, va
afirmar el portaveu de Vox,
Francisco González. Similar va
ser l’opinió de Manuel Domín-
guez, portaveu de LH En Comú
Podem, que va recordar que
una part del sou dels tres inte-
grants del seu grup la destinen a
projectes socials. 

Per la seva banda, el primer
tinent d’alcaldia, Francesc J.
Belver, va etzibar que si algú
pensa que cobrar massa, que en
retorni la part que consideri.

Illa proposa Marín per al Senat,
que no repetirà a la Diputació

POLÍTICA4L’alcaldessa, Núria
Marín, no repetirà com a dipu-
tada a la Diputació de Barcelo-
na i el PSC la proposarà com a
senadora autonòmica. Així ho va
avançar Catalunya Ràdio i pos-
teriorment ho va confirmar el
primer secretari del PSC, Salva-
dor Illa, que va informar la Co-
missió Executiva del partit que
farà aquesta proposta de no-
menament. Sigui com sigui, el
seu nomenament per al Senat

depèn del Parlament, que l’ha de
ratificar. Els socialistes justifi-
quen aquest moviment de peces
perquè volen comptar amb el “li-
deratge sòlid” de Marín per al Se-
nat. “Té una magnífica trajectò-
ria de servei públic”, afegeixen.

L’alcaldessa, al seu torn, ex-
pressa que aprofitarà el seu pas
per la cambra alta per “posar veu
a la realitat de les ciutats”, i as-
segura que la seva prioritat és i
serà “sempre” l’Hospitalet.

Concentració de rebuig a l’últim assassinat masclista. Foto: Ajuntament

Foto: Arxiu

Seguretat | Dispositius policials per garantir un estiu tranquil
L’Ajuntament ha posat en marxa el pla de seguretat UNTOS per garantir la convivència a
l’estiu a set punts de la ciutat: els Blocs Florida, l’avinguda Severo Ochoa, la plaça Eivissa, 

la plaça de la Llibertat, la plaça Espanyola, el parc de les Planes i la plaça Puig Gairalt.

L’Hospitalet, la segona ciutat del
país, va acollir el dia 4 de juliol
l’entrega de les Creus de Sant Jor-
di, el màxim reconeixement que
concedeix la Generalitat des del
1981. De fet, era la primera ve-
gada que se celebrava aquesta
gala a la ciutat. I és que la Gene-
ralitat ha decidit descentralitzar
la celebració per fer-la arribar a
tot el Principat. 

La cerimònia d’entrega, que va
tenir lloc al Teatre Joventut amb
la presència del president Pere
Aragonès i la consellera de Cul-
tura, Natàlia Garriga, va estar
marcada per les diverses crides a
defensar la democràcia i la llengua
catalana, davant l’onada reaccio-
nària que s’estén per tot el món.
“Podem estar emprenyats, però
disposats a revoltar-nos; no pas-

saran”, va exclamar l’expresident
d’Òmnium, Jordi Cuixart, un dels
premiats amb una creu. 

Sigui com sigui, la gala va es-
tar també marcada pel reconei-
xement al Casino del Centre, en-
titat que enguany fa 150 anys i que
va ser una de les guardonades pel
Govern. L’encarregat de recollir la
creu va ser el seu president, Josep
Maria Goyta, que agraeix la dis-
tinció de l’executiu català. “És un

estímul per continuar fent la fei-
na”, deia Goyta l’endemà en de-
claracions a aquesta publicació. 

I, en la línia amb el que van dir
altres intervinents en la gala, Goy-
ta també fa una encesa defensa de
la llengua, les tradicions i la cultura
catalana, un dels puntals de l’ac-
tivitat del Casino. “Aquest guardó
és també per a tots els membres
de l’entitat actuals i per a aquells
que ens han precedit”, afegeix.

Membres del Casino, amb Aragonès i Garriga. Foto: Casino del Centre

La ciutat es vesteix de gala per
entregar les Creus de Sant Jordi
» El Casino rep una de les medalles: “Aquest guardó és un estímul”
» La cerimònia esdevé un al·legat a favor del català i la democràcia

F.J. Rodríguez
L’HOSPITALET
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Alerten que a la ciutat falten
quatre escoles i un institut nou
EDUCACIÓ4El sindicat CCOO
alerta que l’emergència d’esco-
larització a l’Hospitalet es cro-
nifica. Així ho van denunciar
representants locals del sindicat
en una roda de premsa del 27 de
juny, en la qual van avisar que és
la zona nord de la ciutat la que
més pateix aquesta situació.

CCOO avisa que hi ha una
elevada sobreocupació de les
escoles que afecta a totes les de
la Florida, Collblanc i la Torras-
sa. A més, xifren en 19 els grups
‘bolet’ -és a dir, aquells que s’han
hagut d’obrir per allotjar nous
alumnes- creats a l’educació Pri-
mària. En aquesta línia, detallen
que la matrícula viva, que és la
que permet inscriure un estu-
diant amb el curs ja iniciat, és de
2.500 alumnes. 

Per tot plegat, el sindicat

considera que cal fer quatre es-
coles noves de Primària a la ciu-
tat -tres d’elles al nord de l’Hos-
pitalet- i un institut. La qüestió,
però, és que encara hi ha centres
com l’escola Paco Candel que
continua fent classe en barra-
cons, així com la Maria Miret, tot
i que des d’aquest curs. 

PROMESES INCOMPLERTES
CCOO ha lamentat que les pro-
meses del Govern d’augmentar
la inversió a l’educació pública
no s’han complert, i exigeix que
es facin les obres planificades per
al 2022, com les de reforma de
la Milagros Consarnau, i que
encara no han ni començat. 

El sindicat també reclama un
canvi de normativa que permeti
construir escoles en altura a ciu-
tats que tinguin l’espai limitat.

HABITATGE4Segons dades re-
cents de l’Institut Nacional d’Es-
tadística (INE), incloses en el seu
cens de l’habitatge, a l’Hospitalet
hi ha 10.710 pisos buits. Són una
part dels gairebé quatre milions
d’habitatges d’arreu de l’Estat
sense ningú vivint-hi a dins que ha
comptabilitzat l’organisme, que ha
fet servir dades del consum elèc-
tric de les cases durant el 2020,
considerant pis buit tot aquell
que hagi consumit en un any
menys energia de l’equivalent a 15
dies d’un habitatge mitjà del mu-
nicipi on se situa.

En el cas de la ciutat, l’INE
constata 8.195 pisos buits –cosa
que situa l’Hospitalet com la
quarta ciutat de Catalunya amb
un percentatge més alt– i uns al-
tres 2.515 que es poden conside-
rar com a tal, ja que consumeixen
anualment el mateix que una ne-
vera. En total són gairebé el 10%
dels habitatges de la ciutat. És a
dir, que en una ciutat on milers de
veïns tenen problemes per acce-
dir a un habitatge digne, una de
cada 10 cases està buida. 

Per altra banda, i segons va
publicar fa un any Districte 7, l’A-
gència de l’Habitatge de Catalu-
nya comptabilitzava 934 pisos
buits a la ciutat, 364 dels quals
eren de la SAREB, l’anomenat

banc dolent. En canvi, el gener, se-
gons avançava LH Digital, l’a-
gència en comptava fins a 854,
240 dels quals estarien llestos
per entrar a viure-hi.

DADES A LA BAIXA
Des de Videsfront, una ONG que
treballa per garantir el dret a l’ha-
bitatge, consideren que aquestes
xifres de l’INE mostren només una
part de la realitat, que podria ser
molt pitjor. José Álvarez, un por-
taveu de la plataforma, avisa que
la problemàtica dels pisos buits a
l’Hospitalet “podria ser pitjor”. 

Ho diu basant-se en unes al-
tres dades disponibles, com ara la
d’habitatges sense ningú empa-
dronat, que segons xifres de l’A-
juntament del 2016 superaven els
12.000 al municipi. En aquest

sentit, exigeix que siguin els ajun-
taments, que coneixen millor la
realitat dels municipis, els qui
aportin xifres fefaents dels habi-
tatges buits. 

Tanmateix, Álvarez assenya-
la que el mètode dels consums
que fa servir l’INE per detectar ha-
bitatges buits “és bastant bo”, tot
i que advoca per creuar diferents
registres i dades per obtenir una
xifra més realista. 

Per altra banda, i segons da-
des recents de l’Agència Catala-
na de l’Habitatge, el preu del llo-
guer mitjà a l’Hospitalet ha as-
solit durant el primer trimestre
d’enguany 774 euros, el que mar-
ca un rècord històric. Els preus
mitjans del lloguer no han deixat
de pujar des del 2005, quan era
de 544 euros. 

L’Hospitalet és zona tensionada del mercat de l’habitatge. Foto: Línia L’H

Comptabilitzen 10.700 
pisos buits a l’Hospitalet

Imatge de la roda de premsa del sindicat. Foto: CCOO
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Aquest reportatge té més
de 1.500 paraules. To-
tes, absolutament to-
tes, es podrien gastar ci-

tant, una per una, les festes tradi-
cionals i populars que hi ha als 36
municipis de l’àrea metropolitana
de Barcelona, i encara faltaria es-
pai. Des de la Mercè fins a la Fe-
ria de Abril. Des de les Festes de
Maig de Badalona fins a la Set-
mana Santa a l’Hospitalet. Des de
les festes alternatives de Sants
fins a Sant Xibeco, al barri de la
Prosperitat. La metròpoli és ter-
ritori de festes populars i tradi-
cionals. Això sí, moltes d’elles són
inventades o reinventades. 

QÜESTIÓ DE CONCEPTES
Què entenem per festa? El debat
és llarg. “La festa és un element es-
sencial per al manteniment de
qualsevol societat”, afirma l’in-
vestigador del departament d’An-
tropologia de la Universitat de Bar-
celona, Oriol Pascual. Encara es
mostra més contundent l’antro-
pòleg Manuel Delgado quan as-
senyala que “una societat sense
festa no existeix”. Tant per a un
com per a l’altre, les festes són el
trencament del calendari i de l’or-
dre establert. “És un parèntesi o
una alteració del temps ordinari
que, paradoxalment, ajuda a fer
que tot reneixi”, apunta Pascual.

Les festes poden instituciona-
litzar-se, com en el cas de les festes
majors. Segons el que escriu l’his-
toriador Carles Santacana en el seu
article Les festes Majors a l’Hos-
pitalet: barris Centre i Sant Josep,
aquesta mena de celebracions
“converteixen en ritus molts dels
valors socials establerts”. Segons
l’expert, són un “fenomen complex”
que té una dimensió religiosa, una
vinculació amb el marc natural, una
dimensió comunitària i un aspec-
te de rauxa. “La majoria de les fes-
tes populars sorgeixen als anys
70 i són relectures de festes de l’Es-
glésia”, afegeix Delgado. 

ORIGEN REMOT 
D’on venen les nombroses festes
que inunden el territori? Com
molts altres elements, cal remun-
tar-se al trànsit de la societat me-
dieval cap a la societat moderna,
entorn del segle XVI. El cas més clar
el trobem en les festes de Sant Roc,
que se celebren el 16 d’agost a di-
versos llocs de Catalunya. A l’Hos-
pitalet, tot i que van de capa cai-
guda, tenen lloc als barris Centre i
Sant Josep, mentre que a Barcelona
se celebren al Gòtic. Santacana
afirma que la primera referència
que tenim de la festivitat a l’Hos-
pitalet data del 1587. A Barcelona,
aquesta festa s’ha celebrat ininter-
rompudament des del 1589.  

El motiu de la coincidència és
la pesta. A la segona meitat del se-
gle XVI, els dos indrets van regis-
trar una vintena d’avisos de contagi
i la població va encomanar-se al
sant perquè la protegís. En parau-
les de Santacana, va ser la mane-
ra, a través de la festa, que va tro-
bar l’Església de “legitimar-se com
a instància ideològicament hege-
mònica” en un moment de crisi.

Segons Pascual, a les societats
preindustrials la festa significava
la fi d’un cicle i el començament
d’un altre, el que anomenem “ri-
tual de pas”. Això lligaria amb les
festes de Sant Roc, però també
amb la Festa de Maig de Bada-
lona, que té els seus orígens al se-
gle XVII. Aquesta festivitat, que
se celebra el 10 de maig en honor
a Sant Anastasi, va ser impulsa-
da pels pescadors de la ciutat per
demanar al sant bon temps quan
sortien al mar.

LA FESTA D’UNA NOVA CLASSE
Amb el permís del Carnaval de
Barcelona, del qual hi ha registres
des del 1333, al territori metro-
polità moltes festes es detecten al
segle XVI per primera vegada.
Amb tot, aquelles celebracions
no s’assemblaven gaire a les ac-
tuals. “La majoria d’expressions
que avui anomenem tradicions
neixen al segle XIX”, explica Pas-
cual. Va ser amb l’auge de la bur-
gesia que els ajuntaments van
començar a celebrar els seus pro-

pis esdeveniments. “És en aquest
punt on s’exalten nous trets i ex-
pressions festives que encaixen
amb una nova concepció de la so-
cietat, fins al punt de fer oblidar o
fer caure en declivi altres expres-
sions festives”, detalla aquest an-
tropòleg. Les festes, per tant, van
agafar un caire nacionalista i ale-
gre que no havien tingut de ma-
nera tan evident fins aleshores.
Això explica per què “moltes pa-
trones i sants de ciutats i pobles
són a l’hivern, però les festes ma-

jors, com que és més còmode, es
fan coincidir amb l’estiu”, afirma
Pascual. A Barcelona, per exem-
ple, la patrona principal és Santa
Eulàlia, però la festa major es va
establir per la Mercè.

L’evolució de la Festa de Pri-
mavera de Badalona és una mica
diferent. La celebració va viure un
declivi a finals del segle XIX i va ser
l’historiador Josep Maria Cuyàs
qui es va proposar, el 1940, de re-
vifar-la amb la cremada del Di-
moni. Sens dubte, tot un èxit. 

El correfoc va ser una festa inventada després de la dictadura prenent elements tradicionals com a referent. Foto: Miquel Coll Molas/Ajuntament de Barcelona

Si citéssim les festes que se celebren als municipis de l’àrea metropolitana 
de Barcelona, començaríem i no acabaríem. Tot i que és sabut que aquesta 
és una regió amb moltes celebracions populars i tradicionals, el cert és que
sovint se’n desconeixen els orígens i la seva evolució al llarg dels segles. 

Un territori de festes
(re)inventades



Juliol 2023

13 | 

línial’H.catEl reportatge del mes

n Les dades més recents del consis-
tori de Barcelona assenyalen que el
15,7% de la població participa sovint
en actes tradicionals o populars
col·lectius, i que un 34,6% ho fa de
tant en tant. Als barris de rendes bai-
xes i mitjanes, els participants en fes-
tes populars de manera recurrent són
el 16,5%, mentre que als indrets ben-
estants la xifra baixa fins a l’11,8%.

Sigui com sigui, hi ha veus que
consideren que les festes populars,
tal com les hem entès fins ara, es tro-
ben en un punt crític. L’antropòleg
Oriol Pascual es mostra contundent

quan afirma que la “globalització i el
capitalisme” han provocat la “mer-
cantilització” de la festa. Segons el
seu punt de vista, la festa s’ha conver-
tit en “un objecte de consum” i ara to-
tes les festes són “pràcticament iguals
en estructura i funcionament”. Alho-
ra, Pascual considera que, ara que les
festivitats han perdut “el seu sentit
estrictament religiós”, estan “aparei-
xent teories i especulacions que re-
clamen uns suposats orígens pagans
o precristians” de les celebracions.
“Aquest fet, força en consonància
amb l’auge de les noves espirituali-
tats i el boomdel que s’ha anomenat
New Age, fa que la festa hagi perdut
el sentit comunitari”, afegeix. 

Per a l’antropòleg Pep Fornés,
avui dia hi ha un procés de “festivalit-
zació” que desemboca en una socie-
tat que pot gaudir de “festa controla-
da i en bars durant tot l'any”. “Ara l'oci
es reparteix per tota la ciutat i el mer-
cat domina la festa”, critica. “S'ha pac-
tat amb els lobbies i la gent ha perdut
el control de la festa”, lamenta.  És
això mateix el que porta Pascual a
afirmar que, “tot i que pot sonar força
essencialista”, la festa “es dissol en
tant que es dissol la identitat local o
d'un barri per passar a formar part
d’un tot homogeni”. 

En gran part, els seus arguments
tenen a veure amb la idea esgrimida
per l’antropòleg Manuel Delgado,
que considera que, des de la transició
postfranquista, les celebracions po-
pulars han quedat cooptades per les
administracions. “La diferència entre
una festa i una revolta és difusa”, diu
per afegir que “quan el carrer s’omple
no es pot controlar, perquè la gent va
a la seva”. Això no agrada al poder,
que ha intentat intervenir en el fet
festiu. Malgrat tot, i segons Delgado,
“intentar que la festa canviï és embal-
samar-la”. Tot això ens porta a pre-
guntar-nos si estem vivint el final de
les festes tal com les hem entès fins
ara o no. El temps ho dirà. 

Final de festa?

“OFEC FESTIU”
Amb el franquisme, tot el pan-
orama de festes va canviar. Segons
apunta la investigadora Maria
Julia Cassani en la seva tesina Cor-
refocs de Barcelona: perspectiva
i gestió d’una recent tradició in-
ventada, “la cultura catalana va
ser reclosa als àmbits privats de la
societat”. Per a l’antropòleg i ac-
tivista cultural Pep Fornés, “el
franquisme va condicionar mol-
tes festes, i les que se celebraven
eren amb l’aval de la Falange”. “Hi
havia un ofec festiu i a la gent dels
barris no se li permetia fer les fes-
tes com abans”, relata.

En una línia una mica diferent,
Delgado afirma que la dictadura
es va centrar més a perseguir la
dissidència política que no pas a
tallar la festa. Per a Pascual, la dic-
tadura va entendre a la perfecció
que no podia evitar les celebra-
cions. “Domesticar les expres-
sions festivopopulars significava
domesticar la gent i convertir la
festa en una nineta de porcellana”,
afirma. De fet, Delgado i la inves-
tigadora Sandra Anitua, en un re-
cent article publicat amb el títol de
Guerra de Gegants en contextos
urbans, apunten que “l’ocupació
de Barcelona per les tropes de
Franco el 1939 va implicar la re-
cuperació exaltada de la majoria

dels elements de la cultura tradi-
cional catalana i la seva posada al
servei del nacionalcatolicisme”.

El cert és que durant aquesta
època es van permetre mostres
culturals com les sardanes o els
castells. També és veritat que les
festivitats religioses eren les que el
règim mirava amb més bons ulls.
A l’Hospitalet, per exemple, el
mossèn Busquets, en una intel·li-
gent jugada que va comptar amb
el suport de les autoritats, va
crear la Procesión de los Pasos del
barri de la Torrassa l’any 1941, la
qual es va suprimir el 1967. “Es
tractava d’atacar frontalment l’i-
deari anarquista pel flanc de la re-
ligiositat, intentant assegurar la
resposta popular a partir de mo-
bilitzar una mena de manifestació
cultural ben arrelada entre la po-
blació immigrada”, explica Clara
Carme Parramon, del Centre d’Es-
tudis de l’Hospitalet, al seu article
Setmanes Santes d’inspiració an-
dalusa a l’Hospitalet. 

TORNA LA DIVERSIÓ
Sigui com sigui, amb el final de la
dictadura va produir-se una eclo-
sió de les festes populars i tradi-
cionals a Catalunya. Fornés va
participar d’aquell moment i ex-
plica que “als 80 es van reinven-
tar les festes”. “Érem joves i ens

Les primeres festes
documentades al
territori metropolità
tenen a veure amb 
la religió i sovint
s’encomanen a sants
per demanar que
s’acabin les malalties

emmirallàvem en allò que ens
havien explicat els avis republicans
i en les festes de barri de les quals
ens parlaven”, recorda. Delgado i
Anitua coincideixen en aquesta
idea quan afirmen que a les aca-
balles del franquisme i els inicis de
la transició es va produir, a Bar-
celona, “un moviment de recupe-
ració festiva del carrer per part dels
moviments veïnals”.

El cas més clar d’aquesta re-
invenció van ser els correfocs.
“Les festes de la Mercè són una in-
venció que va acompanyada dels
correfocs, que més tard es van imi-
tar a tot el país”, diu Fornés. De fet,
Cassani apunta que “el correfoc
com a element de la cultura cata-
lana va ser introduït per l’admi-
nistració” a partir dels balls de dia-
bles i les festivitats del Corpus.

Alhora, en aquells anys, a
l’Hospitalet va néixer, de la mà
d’un grup d’andalusos, la Cofra-
día 15+1, que es va convertir en
una processó laica que es des-
marcava de l’Església i aglutinava,
de nou, els migrants, en aquest cas
de l’època del desarrollismo. De
fet, actualment aquesta celebració
encara convoca els nouvinguts, ara
llatinoamericans.

Per altra banda, hi ha festes que
no es van poder recuperar del tot.
N’és exemple el Carnaval de Bar-

celona, que des del segle XVIII
gaudia d’una gran esplendor i era
una festa associada al descontrol.
“Qualsevol carnaval que se cele-
brava a Barcelona tenia unes altes
cotes de violència”, diu Pascual,
que recorda la dita “per carnaval
tot s’hi val”. Ja durant el fran-
quisme, tal com explica Fornés,
aquest carnaval es va prohibir, a di-
ferència d’altres que sí que es van
continuar fent. I, ja en democràcia,
van ser les noves autoritats les que
van intentar controlar-lo. Fornés,
en un extens estudi sobre les fes-
tes de Gràcia, recorda que el 1980
les autoritats barcelonines adver-
tien el següent: “Queda termi-
nantemente prohibida la presen-
cia en las calles de la ciudad de
grupos o comparsas, así como la
utilización de máscaras o caretas
fuera de los actos oficiales”.

La relació entre poder i festes
sempre ha estat difícil. El mateix
Delgado afirma que amb la tran-
sició “hi va haver una pugna entre
ajuntaments que volien governar
la festa i els veïns que volien auto-
governar-la”. Una pugna que sovint
encara batega.

Van ser els moviments
veïnals dels barris 
els que van recuperar 
i reinventar les festes 
i les tradicions que 
havien estat prohibides
durant la dictadura
franquista

"La globalització i el capitalisme han provocat la
mercantilització de la festa. Ara pràcticament totes les

festes són iguals en estructura i funcionament”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Denuncien abusos a l’escola
Tecla Sala dels anys 60

SUCCESSOS4Els Mossos d’Es-
quadra han rebut la denúncia
d’un home que assegura haver
estat víctima d’abusos sexuals
quan era alumne de l’escola
Tecla Sala. 

Segons publica El Periódico
i han confirmat fonts del cos a
l’ACN, els fets van passar al
1965, quan la víctima encara no
havia complert 10 anys i va pa-
tir agressions per part del “pro-
fessor Gómez”, segons detalla al
rotatiu, un home que destaca
que no era religiós. En el seu re-
lat, explica que recorda com a
classe de dibuix abusava sexu-
alment d’ell i d’altres companys.
No obstant, la seva denúncia és

la primera relativa a aquest cas,
segons han detallat els Mossos,
que asseguren que de moment
no n’han rebut cap altra. Els
fets, però, ja han prescrit.

L’home relata al diari com els
feia tocaments mentre els cor-
regia els treballs de classe, ell as-
segut a la taula i els infants
dempeus al seu costat.  La vícti-
ma assegura que el professor ac-
tuava de manera totalment im-
pune a l’escola, que en aquella
època formava part dels missio-
ners del Sagrat Cor.

Després de presentar una
queixa al centre, es va optar per
traslladar el professor a una al-
tra escola, relata el citat article.

Façana de l’escola Tecla Sala. Foto: Arxiu

Cultura | Primer festival de contes a Can Sumarro
La biblioteca Can Sumarro ha celebrat el seu primer festival de la narració

oral. Dels dies 5 al 7 de juliol, els jardins de l’equipament han acollit 
narradors de contes coordinats per l’Associació Munt de Paraules. 

GUÀRDIA URBANA4Un jutjat de
l’Hospitalet investiga l’extinent
d’alcaldia de Seguretat, José Cas-
tro, per un presumpte delicte de
tràfic d’influències, segons ha
avançat El Nacional i ha confirmat
Línia L’Hde fonts municipals. 

La investigació s’emmarca
en el cas de les oposicions a la
plaça de superintendent de la
Guàrdia Urbana, suspeses per un
jutge que ho està investigant ar-
ran d’una denúncia d’un agent
del cos per presumptes delictes
de prevaricació i falta d’impar-
cialitat. Unes oposicions a les
quals només es va presentar l’a-
gent denunciant i també l’ales-
hores cap del cos, Ramon Do-
saigues, esquitxat per aquest cas
i que ha hagut de tornar recent-
ment a la seva plaça de la Policia
Local del Prat, ja que estava a
l’Hospitalet en comissió de ser-
vei i, per tant, de manera tem-
poral. I tot i que Dosaigues havia
estat cap de la policia pratenca en
el passat, ara mateix aquesta
plaça l’ocupa Rafa Pino. 

Sigui com sigui, el cas de les

oposicions a superintendent de
la Guàrdia Urbana va comportar
que la Unitat de Delinqüència
Econòmica i Fiscal (UDEF) de la
Policia Nacional escorcollés el dia
29 la seu del cos, ubicada a Sant
Josep, per buscar informació
informàtica sobre aquest polèmic
procés selectiu, que el sindicat
SPL-CME ha criticat sovint, en
considerar que la plaça a atorgar
era del tot innecessària. 

Precisament, el mateix dia
29, Castro va ser nomenat as-
sessor del govern municipal,
amb un sou de 71.000 euros

bruts anuals.  Castro, que va ser
una de les grans absències a les
llistes del PSC per al 28M, va as-
segurar que el fet de no presen-
tar-se als comicis no tenia res a
veure amb les tensions que ha
viscut els últims anys amb re-
presentants del cos de la Guàr-
dia Urbana per qüestions labo-
rals i organitzatives. 

Amb tot, des de l’Ajunta-
ment reiteren que les oposicions
a superintendent es van fer de
forma “correcta”, mentre que
ERC i PP reclamen explicacions
al govern de Núria Marín.

Marín amb Castro, al centre, i Dosaigues, a la dreta. Foto: Ajuntament

Investiguen Castro per les
oposicions a superintendent
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Bellvitge | El Gornal

EDUCACIÓ4Un nou tràmit bu-
rocràtic manté encallat el procés
de licitació de les obres del nou
edifici de l’escola Paco Candel.
Una nova trava perquè els alum-
nes abandonin els barracons on
hi són des de fa més d’una dèca-
da que ha provocat que les fa-
mílies diguin prou i amenacin
amb noves accions de protesta si,
abans del 31 de juliol, no s’ha ini-
ciat el concurs per a les obres de
construcció de l’equipament es-

colar. “Les famílies tenim molta
energia per lluitar tot el temps
que calgui per reclamar el que
pertoca als nostres fills”, expres-
sa l’Associació de Familiars d’A-
lumnes (AFA) de la Paco Candel.

Per la seva banda, fonts mu-
nicipals asseguren tenir-ho tot
preparat, a l’espera que la inter-
venció de la Generalitat doni el
vistiplau al projecte, i recorden
que l’Ajuntament ja ha aprovat el
projecte executiu de les obres.

CULTURA4“Sembla que a l’Hos-
pitalet ens hem de conformar
amb el que tenim, però podem
aspirar a més”. Són paraules
d’Eugènia Delgado Mata, direc-
tora de Plàudite Teatre, en refe-
rència al nou espai que l’entitat
està habilitant a l’edifici Freixas.
Té 260 metres quadrats i vol es-
devenir un epicentre de projec-
tes de transformació social a
través del teatre. Ara, mitjançant
la campanya Posem el Focus,
l’associació està recaptant fons
per “vestir-lo” i acabar-lo de
condicionar, segons explica Del-
gado Mata a Línia L’H. 

D’aquesta manera, Plàudite
Teatre vol generar un espai de
“cuina”, on poder pensar, parlar
i assajar projectes que posen el
focus en les desigualtats, les vio-
lències estructurals, les discri-
minacions i l’exclusió social.
“Un autèntic punt de trobada”,
defineix la directora de Plàudi-
te, que descata que aquest espai

serà la seu del projecte #ACT-
FEM, un programa pilot que-
proporciona acompanyament a
noies durant el batxillerat i en
combat l’abandonament per mo-
tius de gènere.

Per altra banda, aquest espai
té també la vocació d’ajudar el jo-
vent de la ciutat a trobar un lloc
digne per assajar i per obtenir
suport acadèmic. Sense anar
més lluny, alguns alumnes que
no tenen recursos per tenir un

ordinador a casa hi han pogut fer
la matrícula dels seus estudis per
al pròxim curs. Per tot plegat,
Delgado Mata destaca que
aquest nou local és “eminent-
ment social”. 

El recapte de fons per acabar-
lo de condicionar finalitza el 15
de juliol, i la directora convida a
fer-hi aportacions. “Qui doni
haurà contribuït a tenir un espai
al món i podrà gaudir de tot allò
que hi passi”, promet. 

Un grup de joves al nou espai de Plàudite. Foto: Plàudite Teatre

Un espai de teatre compromès
per transformar la realitat

Un tràmit encalla les obres del
nou edifici de la Paco Candel

BELLVITGE4La sonda escolar
Bellspace, creada per un grup
d’alumnes de l’Institut Bellvitge
capitanejats per la docent Caro-
lina Crespo, va enlairar-se amb
èxit el 15 de juny des d’Agra-
munt, a Lleida. Segons explica
Crespo, la sonda va assolir una
altura màxima de 30.000 me-
tres, des d’on va descendir aju-
dada per un petit paracaigudes
que va esmortir l’aterratge, que
finalment va tenir lloc, dues ho-
res més tard, a Vilafranca del Pe-
nedès, 90 quilòmetres al sud-est
del lloc d’enlairament. 

Crespo fa una bona valoració
d’aquella jornada, malgrat que
alguns dispositius de la sonda no
van acabar de rutllar. Ara bé, l’a-
ïllament de l’aparell va funcio-
nar a la perfecció, atès que la
temperatura mínima a l’interior
de la capsa no va baixar dels 19
graus positius. I és tot un èxit, ja
que segons va mesurar l’enginy,
a l’exterior va arribar a registrar
temperatures de 52 graus ne-
gatius. Va ser quan la sonda

rondava els 13.000 metres d’al-
titud, perquè d’aquesta distàn-
cia en amunt la temperatura
puja per l’acció del sol i uns al-
tres processos físics. 

Sigui com sigui, Crespo ce-
lebra que els alumnes, de primer
de Batxillerat, van poder posar
en pràctica i confirmar allò que
surt als llibres de ciència, cosa
que era l’objectiu d’un projecte
com aquest. De fet, la docent as-
segura que l’any que ve el tor-
naran a desenvolupar, afegint-
hi les millores correctores ne-

cessàries i aprenent dels errors.
Amb tot, el dia de l’enlairament
va ser tota una experiència per
a l’equip. A banda del despla-
çament a Lleida, el seguiment
via GPS de la sonda fins al Pe-
nedès va ser efectiu, però dur al
mateix temps, tal com reconeix
Crespo, tenint en compte la ca-
lor que feia aquell dia. 

Finalment, la sonda va ser re-
cuperada amb èxit i els alumnes
no van haver de sentir aquella
mítica frase de “Bellvitge, te-
nim un problema”.

La sonda, instants abans d’enlairar-se. Foto: Bellspace

Èxit de la sonda Bellspace, 
que puja fins als 30.000 metres

L’hospital crea una app contra
l’ansietat preoperatòria

SALUT4Enfrontar-se a un pro-
cés quirúrgic no és pas fàcil.
Les setmanes prèvies comporten
un daltabaix d’emocions, pors i
ansietat relacionades amb el
moment d’entrar a quiròfan. A
l’Hospital de Bellvitge en són
conscients, i és per aquesta raó
que han creat l’aplicació web
‘El Meu Quiròfan’ per millorar
l’acompanyament dels pacients
que s’han de sotmetre a una

operació. Segons assenyala l’hos-
pital, l’aplicació conté dades “de
valor” sobre les proves prèvies i
els passos a seguir abans d’entrar
a quiròfan.

De moment hi ha informació
sobre 25 classes d’operació d’11
especialitats diferents, però la
previsió és incorporar-ne més.
Els continguts, a més, han estat
elaborats per especialistes en
col·laboració amb 24 pacients.

El Gornal surt al carrer per
gaudir de la seva Festa Major
EL GORNAL4Del 29 de juny i
fins al 2 de juliol, el barri del Gor-
nal va viure els principals actes
de la seva Festa Major, que en-
guany ha comptat amb activitats
adreçades a tots els públics, des
d’esports a dansa, jocs de taula,
tallers i cultura popular. 

Si bé és cert que el dia 29 van
suspendre algun acte i es va lle-
gir un manifest contra l’últim as-
sassinat masclista comès a la ciu-

tat, la festa va continuar els dies
posteriors amb una bona parti-
cipació per part del veïnat. 

Destaquen, entre altres, les
exhibicions de sevillanes al Ca-
sal de Gent Gran, el torneig de
futbol sala organitzat per l’AJ Pla
del Llobregat, el vermut i la cur-
sa apopular, l’exhibició de pun-
taires i el correfoc, que va signi-
ficar el punt final de les festes, di-
umenge 2 de juliol a la nit.  

Acord | Ajuntament i veïnat pacten la futura plaça de les Palmeres
L’associació de veïns Som Santa Eulàlia, l’Ajuntament i l’Associació de Familiars d’Alumnes (AFA)
de l’escola Pompeu Fabra han pactat la remodelació de la plaça de les Palmeres. Està previst que

s’hi instal·lin zones de joc infantil que estimulin els infants i la naturalització de l’espai.

Història | Estrenen una exposició sobre el Far del Llobregat
Un grup de veïns del barri ha posat en marxa l’exposició ‘El Far del Llobregat, en la qual
han col·laborat veïns i entitats del territori. La mostra ofereix fotografies i dibuixos sobre
el far, abans en territori de l’Hospitalet, i es pot visitar al centre cultural fins al 28 de juliol.

Les famílies fa temps que empenyen pel nou edifici. Foto: AFA Paco Candel
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Les Planes | La Florida

Collblanc | La Torrassa

Presenten un nou número 
de la revista veïnal ‘Des de Ja’
COMUNICACIÓ4El Laboratori
Editorial de la Florida acaba de
presentar un nou número -el
setè- de la revista veïnal Des de
Ja, que impulsa La Fundició, en
col·laboració amb la comunali-
tat veïna La Florida s’Aveïna i la
Generalitat, a través del depar-
tament d’Empresa i Treball.

La revista es va presentar el
12 de juny al centre municipal
Ana Díaz Rico, amb la presència

de membres del consell editorial
de la publicació i d’altres entitats
que hi col·laboren, com ara l’As-
sociació de Veïns de la Florida.

El número consta d’una tren-
tena d’articles, poesies i repor-
tatges elaborats per gent del
barri i de les entitats, que copsen
el pols veïnal i el dia a dia del bar-
ri. En aquesta ocasió, la capça-
lera de la revista està escrita en
llengua quítxua, Kunan pacha.

Activitats per a infants i joves
dels Blocs per passar l’estiu

LLEURE4Amb la voluntat de
millorar la qualitat de vida i la
convivència dels veïns dels Blocs
Florida, l’Ajuntament, a través de
l’oficina del Pla Integral les Pla-
nes-Blocs Florida, ha posat en
marxa una sèrie d’activitats adre-
çades principalment a infants i
joves que passen l’estiu a la ciu-
tat. El programa es porta a ter-

me amb la col·laboració d’enti-
tats del barri i els serveis muni-
cipals. Un exemple és el de Ka-
naya Circ, que el dia 1 de juliol va
organitzar un taller de circ a la
plaça dels Blocs per a infants.
L’activitat va ser animada pel
grup La Txaranga i va comptar
amb una proposta de sensibilit-
zació pel menjar sa d’AEMA.

SOCIETAT4Durant els últims
mesos, un grup de veïns han es-
tat reunint-se i posant en comú
records, experiències i anhels
que han donat forma a una do-
cumental, La Florida és vida,
que es va mostrar el 9 de juliol als
cinemes Girona de Barcelona. 

Aquesta peça documental va
ser iniciativa de l’oficina del Pla
Integral de les Planes-Blocs Flo-
rida amb l’objectiu de generar
“cohesió” entre diferents col·lec-
tius del barri, tal com explica a
aquesta publicació Alfredo Co-
hen, director de l’associació El
Parlante, l’encarregada de re-
alitzar el film. 

Des del febrer, els veïns par-
ticipants s’han anat reunint en
tallers en els quals han fet me-
mòria i balanç de les seves vides.
Petites històries que, en el fons,
tenen una gran importància per
entendre l’esdevenir de la Flori-
da. Cohen, en aquest sentit, re-
lata com en un principi els par-

ticipants, bona part dels quals
eren dones grans, pensaven que
els seus records no eren gens im-
portants. Amb el pas de les set-
manes, però, va tenir lloc un mo-
ment de catarsi, un descobri-
ment que els va obrir els ulls.
“Hem fet valdre aquestes histò-
ries”, reivindica Cohen. 

Per altra banda, els tallers
també han servit per desmuntar
la mirada negativa que els ma-
teixos veïns tenen del seu propi

barri, sovint atiada, lamenta Co-
hen, pels grans mitjans de co-
municació, que estigmatitzen
barris com la Florida. De fet, una
de les parts del documental mos-
tra converses entre les partici-
pants, antigues migrants, amb
alumnes de l’Escola de Vida, els
nouvinguts d’aquest segle. “El
més interessant de tot plegat
ha estat el procés, a través del
qual s’han trencat discursos he-
gemònics”, destaca Cohen.

Una imatge del documental. Foto: El Parlante

‘La Florida és vida’: el film 
de les petites grans històries

Collblanc | El TIC Truck de formació digital ja és aquí
El TIC Truck és un punt de suport per formar els veïns en noves tecnologies
que va itinerant per tots els barris. Des de principis del juliol és a la plaça del
Mercat de Collblanc, on està ajudant els ciutadans a fer gestions digitals. 

Gastronomia | La Florida se’n va de tapes
Entre el 29 de juny i el 2 de juliol, el barri va celebrar la ruta

gastronòmica La Florida de Tapes, coincidint amb la Festa Major i que
va aplegar 11 bars, que van oferir una tapa i una beguda a 3,50 euros. 

El setè concurs del còmic i el di-
buix de la coordinadora d’AM-
PAS Endavant va deixar una
cinquantena de premiats de di-
ferents edats i categories. Dos
d’ells, la Milagros Urbaneja i
l’Antonio Carrasco, tenen més de
80 anys i van rebre el guardó en
la categoria de gent gran. 

La Milagros i l’Antonio són
usuaris del Centre de Dia Verge
de la Mercè de la Torrassa, que
per segon any ha participat en el
concurs de dibuix del barri. “Per
a ells és tot un esdeveniment”,
reconeix la directora tècnica del
centre, María Pérez, en declara-
cions a Línia L’H. Fins al punt
que ja frisen perquè arribi l’edi-
ció de l’any vinent. Així ho ex-
pressa l’Antonio, que arran de
participar en aquest certamen
diu que ha trobat “una nova afi-
ció”, el dibuix. 

I és que els usuaris del cen-
tre han acolorit els esbossos que
l’organització els va proporcionar
i que il·lustren edificis rellevants
de la història del barri, com ara
la Casa dels Cargols, que va pin-
tar la Milagros. “Em va agradar
molt fer-ho perquè em relaxava”,
expressa. De fet, explica que a la
seva filla li va agradar tant el di-
buix que se’l va endur a casa. 

Amb tot, iniciatives com
aquesta ajuden a treballar l’as-
pecte cognitiu de la gent gran.

“S’exerciten la memòria, el llen-
guatge i el color”, confirma Pé-
rez. A més, es convida els usua-
ris a fer un tomb fins als edificis
per descobrir de quin color són
i poder explicar records vinculats
a les construccions. 

De fet, i en línia amb això,
alumnes de l’escola Sant Jaume
de la FEP han visitat la residèn-
cia la Torrassa per sentir histò-
ries del barri de viva veu dels pro-
tagonistes d’un temps passat del
qual només queda el record.

La Milagros i l’Antonio, amb el seu diploma del concurs. Foto cedida

Dibuixar als 80 anys: una forma
de fer memòria històrica

Francisco J. Rodríguez
LA TORRASSA

MEDI AMBIENT4La platafor-
ma Defensem El Castell de Bell-
vís va organitzar el passat 29 de
juny una nova concentració a fa-
vor de conservar els arbres del
carrer Doctor Martí i Julià, ame-
naçat per unes obres de condi-
cionament del vial que l’Ajun-
tament encara no ha començat.

L’acte va comptar amb el
suport d’una vintena d’entitats
de tota la ciutat i va oferir tallers
per a la canalla i la possibilitat de
signar a favor de conservar els
arbres de Martí i Julià. 

No es tracta de la primera
concentració veïnal a favor dels
arbres al barri, ni sembla que
serà la darrera. Des de Defensem
El Castell recorden que els arbres
proporcionen ombra, un ele-
ment molt important durant els
estius, cada cop més tòrrids a
causa de l’escalfament global. 

Des de l’Ajuntament, per la
seva banda, expliquen que les ob-
res són necessàries per millorar la
mobilitat i garantir l’accessibilitat
a les voreres i per evitar molèsties
de les branques als balcons.

Els veïns no afluixen i tornen
a sortir al carrer pels arbres

Un moment de la concentració a favor dels arbres. Foto: El Bellvís
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“A vegades, quan escric a la
pissarra, m’equivoco a propòsit
perquè l’alumnat ho detecti.
Vull que normalitzin l’error per-
què l’error forma part de l’a-
prenentatge i cal saber-lo ges-
tionar. Ningú neix ensenyat i per
créixer necessitem confondre’ns
molt”, enraona Àngel Soto (Bar-
celona, 1990), tutor de segon
d’ESO al Col·legi Lestonnac i pi-
vot i aler pivot del CB Mollet.

Soto és tutor perquè neces-
sita fer un seguiment persona-
litzat de l’estudiant, anar més en-
llà de les assignatures, conèixer
la seva família, saber com li va a
la vida i ajudar-lo en el que pu-
gui. “És gratificant veure com
evolucionen i guanyen confian-
ça i autonomia. Retrobar-nos
anys després i preguntar-nos
com va tot és molt bonic perquè
el que queda són les persones”,
enraona el barceloní, que dirigint
equips de bàsquet a la seva es-
cola, el Col·legi Lestonnac, va
descobrir que li encantava acom-
panyar, guiar i compartir expe-
riències i coneixements. Gaudia
preparant els entrenaments.

Durant una època als matins
estudiava Enginyeria Civil a la
UPC i a la tarda era jugador i
tècnic al Col·legi Lestonnac, on
li van oferir cobrir puntual-
ment alguna suplència de pro-
fessor. “Vaig veure que el que
feia als entrenaments es podia
extrapolar a classe i que només
canviava el contingut. M’en-
canta arribar a la persona i per

això vaig acabar estudiant el
màster en Professorat. És la
decisió més encertada que he
pres mai”, comenta. Segur que
una de les millors dels seus pa-
res amb ell va ser apuntar-lo a
l’Escola de Bàsquet Nacho So-
lozabal quan era un marrec.

El seu últim any com a bas-
quetbolista al Col·legi Leston-
nac, just el primer com a uni-
versitari, va ser “una mica des-
astre”. Als seus companys no els
agradava el bàsquet tant com a
ell i faltaven a entrenaments o
partits pels estudis o pel que fos.
“Hi havia poc compromís”, re-
corda Soto, a qui el seu entre-
nador, Pau Nicolau, li va pro-
posar acompanyar-lo a un en-

trenament al CB Sant Just, l’en-
titat on estava jugant, perquè in-
tuïa que l’equip es desfaria el
curs següent.

Per al barceloní canviar un
col·legi per un club de Primera
Catalana “va ser com anar a
l’NBA”. Ple de pors i insegure-
tats, va al·lucinar amb els pri-
mers entrenaments. “Creia que
no tenia prou nivell per jugar en
aquell equip, però vaig pencar
de valent i també gràcies a la
confiança del tècnic, Òscar Giné,
vaig acabar sent un jugador im-
portant”, recorda, emocionat.

Després de dues temporades
al CB Sant Just, va fitxar pel

JAC Sants, on gaudiria de dos
ascensos, primer a Copa Cata-
lunya i després a Lliga EBA, i,
sobretot, xalaria formant part
“d’un grup extraordinari”. “Hi
havia molts bons equips. El que

ens diferenciava de la resta era
que érem amics, un vincle que
sempre es tradueix a la pista. Va
ser una llàstima que al cinquè
any ens diguessin que ens bus-
quéssim equip perquè el club te-

nia problemes econòmics i no
sabia si la temporada següent hi
hauria sènior”, confessa Soto. El
seu destí i el d’Ignasi Bellver o
Sergi Marco va ser l’Associació
Esportiva i Cultural Collblanc-

la Torrassa: “Van ser dos anys
plens de grans moments i apre-
nentatges, i ja amb la direcció de
Josep Maria Marsà”.

Aquesta ha estat la seva cin-
quena temporada al CB Mo-
llet, totes amb Marsà. Un curs
dur pels entrebancs, les lesions
i el descens a Lliga EBA. “El nos-
tre públic és especial i molt fidel.
Mai ha deixat de donar-nos su-
port i els estem molt agraïts. Ens
animen tant que ens regalen un
centímetre més en un salt o
una velocitat extra per arribar a
aquella pilota. Recordo com
ens van ajudar a les fases d’as-
cens a Salou o com ens han per-
mès guanyar molts partits
aquests últims anys a LEB Pla-
ta. Al Pavelló Municipal de Pla-
na Lledó, sempre ple de gom a
gom, es crea un ambient im-
pressionant, indescriptible”, ce-
lebra el barceloní.

“La pilota m’ho ha donat
tot, m’ha obert portes i finestres,
m’ha fet conèixer les amistats i
la parella… Estic encantat de de-
dicar gran part del meu temps
d’oci al bàsquet. Se’l mereix”, as-
segura, orgullós, Soto.

Toni Delgado
COLLBLANC-LA TORRASSA

Àngel Soto és un guia
» Tutor de segon d'ESO al Col·legi Lestonnac, l'exjugador de l'AEC Collblanc-la Torrassa juga al CB Mollet
» “L’error forma part de l’aprenentatge i cal saber-lo gestionar”, defensa l’exjugador del JAC Sants

Àngel Soto, pivot i aler pivot del CB Mollet. Foto: Marc Pagès

Al JAC Sants va gaudir
de dos ascensos i
formant part  “d’un
grup extraordinari”

“La nostra afició ens
anima tant que ens
regala un centímetre
més en un salt”, agraeix

Futbol | El CE l’Hospitalet jugarà contra l’AE Prat a la Copa Catalunya 
El nou CE l’Hospitalet de Joan Sánchez s’estrenarà a la Copa Catalunya rebent l’AE Prat. El matx està

programat per al 6 d’agost, però podria disputar-se un altre dia si els riberencs arriben a la final del Torneig
d’Històrics, on debutaran l’1 d’agost amb un triangular contra el Cerdanyola del Vallès FC i la UE Sants.
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La Lali és una gran estrella reconeguda i
estimada pel seu públic. No és exactament
una actriu, sinó més aviat una comedianta.
I encara més concretament, una mono-
loguista. Els seus xous, divertits, irònics i
també punyents, delecten els espectadors
als teatres i també a la televisió. Però nin-
gú coneix la seva personalitat.
Al Teatre Romea de Barcelona.

Teatre

Lali Symon
Sergi Belbel

Tinc al cor el que no trobo al cap (Bank-
robber) és el títol de l’EP que acaba de pu-
blicar el grup igualadí Marialluïsa i amb
el qual la banda es vol acomiadar per
sempre dels escenaris. Aquest últim tre-
ball discogràfic inclou sis cançons, entre
les quals n’hi ha dues d’inèdites i una d’e-
lles ha comptat amb la producció de Joan
Pons, d’El Petit de Cal Eril.

Música

Sevilla, 1977. En un moment en què
l’homosexualitat és delicte, la Reme, una
mare tradicional moguda per l’amor pel
seu fill, un adolescent aspirant a artista, s’in-
volucrarà en el moviment LGTBI andalús,
gestat paradoxalment al si de l’Església.
El mític èxit de Las Grecas dona nom a
aquesta pel·lícula que recorda les primeres
mobilitzacions del col·lectiu a l’Estat.

Pelis i sèries

Te estoy amando locamente
Alejandro Marin

Tinc al cor el que no trobo al cap
Marialluïsa

La imatge humana
El CaixaForum de Barcelona acaba d’inaugurar l’exposi-
ció La imatge humana. Art, identitats i simbolisme, que es
podrà visitar fins al pròxim 22 d’octubre. Aquesta nova
mostra és, segons l’organització, “un viatge a través del
temps i de les cultures, un recorregut que no distingeix
ni èpoques ni fronteres per mostrar un tema universal:

com l’ésser humà s’ha representat i es representa a si ma-
teix”. Així doncs, l’exposició permet reflexionar sobre

qüestions que no caduquen i que encara estan a l’ordre
del dia, com ara l’ideal de bellesa, la divinitat o el poder.

E S T O P AQUI SÓN?

SÓN FAMOSOS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HAN FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Quan la Nadine, amb vuit anys, va aban-
donar el Líban per ser adoptada per un
matrimoni barceloní, va refugiar-se en els
records i l’escriptura. Ara que voreja els
quaranta, el que més desitja és tenir un
fill. Fa quatre anys que amb el seu com-
pany se sotmeten a anàlisis i tractaments
de fertilitat, però l’embaràs no arriba i la
relació de parella es degrada dia a dia.

Llibres

Zeitun
Sílvia Alberich

|Gylt
Terror i supervivència són els ingredients principals de Gylt, el nou joc de
Tequila Works ja disponible per a PC, PS4 i 5, Xbox One i Xbox Series X/S.
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David i José Manuel Muñoz (Cornellà de Llobre-
gat, 1976 i 1978), els Estopa, són un dels duos
més estimats de Catalunya i de tot l’Estat. La
seva carrera musical, amb la rumba catalana
com a segell, és envejable, i el carisma i el bon

rotllo que transmeten són els seus trets caracte-
rístics. És per això que tenen amics a tot arreu,
també en el món de l’streaming. Ibai Llanos, el
rei d’aquest sector, va voler comptar amb els

germans Muñoz per a la inauguració de La Vela-
da del Año 3, el seu gran esdeveniment. Així, van
actuar al Cívitas Metropolitano de Madrid da-
vant de 70.000 persones i, de manera virtual,
van fer-ho davant dels més de tres milions de
persones que van seguir el directe al canal de
Twitch d’Ibai. La Velada del Año va tenir més re-
presentació catalana, amb la influencer Paula
Gonu presentant la catifa vermella i l’streamer

Cristinini conduint l’acte, entre d’altres. 

Famosos

Ser els artistes més carismàtics
I tenir una carrera brillant amb la rumba com a segell

Donar el tret de sortida a ‘La Velada del Año’
Ibai Llanos va voler comptar amb ells per al seu gran esdeveniment

Tothom els aprecia
Els germans Muñoz van animar el públic presencial i virtual 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

GREIXOS

Una major concentració de carotens en sang es tradueix en
menor càrrega ateroescleròtica, especialment en les dones

DIETA

CAROTENS

ALIMENTS

E S T I L S  D E  V I D A

i CARDIOLOGIA
Els colors groc, taronja i verd indiquen en les fruites i verdures la
presència de carotens, compostos bioactius que s’associen a un
menor risc de patir malalties cardiovasculars. Són, doncs, els co-
lors de la salut, sempre que hi siguin de forma natural en els ali-
ments, és clar. Aquesta és la conclusió d’un estudi de l’IDIBAPS
publicat recentment a la revista Clinical Nutrition. 
Als voluntaris de l’estudi, un grup de 200 persones d’entre 50

i 70 anys, se’ls va analitzar la concentració de carotens en sang i
la presència de plaques d’ateroma a l’artèria caròtida, una causa
d’infart de miocardi o d’ictus, ja que aquestes plaques dificulten
la circulació de la sang fins al cor o al cervell. Les conclusions
mostren que una elevada concentració de carotens a la sang
pot frenar l’ateroesclerosi, és a dir, l’acumulació de greixos, i dis-
minuir el risc de patir malalties cardiovasculars. 
D’aquesta manera, una dieta rica en fruites i verdures i, per

tant, en carotens, redueix el risc d’un infart o d’un ictus. Entre els
aliments que en contenen més hi ha les pastanagues, els espi-
nacs, l’enciam, els tomàquets, els moniatos, el bròquil, el meló
taronja (cantalup), el pebrot, el mango o els albercocs.  

Groc, taronja i verd, colors saludables 

L’ateroesclerosi és l’acumulació progressiva de greixos 
a la part interior dels vasos sanguinis de les persones    

Les claus

Una dieta rica en fruites i verdures i, per tant, en carotens,
disminueix el risc de patir malalties cardiovasculars

Entre els aliments que contenen carotens hi ha els pebrots,
les pastanagues, els espinacs, el bròquil o les nespres 
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